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Hormoonverstoorders  -  Sensibilisering

De Onafhankelijke Ziekenfondsen hebben in het voorjaar van dit jaar 1000 leden bevraagd 
over hun kennis betreffende hormoonverstoorders. Ongeveer 48% van de ondervraagden 
had nog nooit over die thematiek gehoord.

Hormoonverstoorders worden gedefinieerd als chemische stoffen die de hormonen in het 
menselijk lichaam kunnen verstoren waardoor ze op termijn schadelijk zijn voor de 
gezondheid en effecten kunnen uitlokken zoals vruchtbaarheidsproblemen, bepaalde 
kankers, zwaarlijvigheid enzovoort. Vooral zwangere vrouwen, jongeren en mensen met 
bepaalde aandoeningen zouden extra voorzichtig moeten zijn met producten die 
hormoonverstorend zijn. Men vindt hormoonverstoorders in de dagdagelijkse producten 
die we gebruiken zoals voeding (ongewassen groenten en fruit), nieuwe kleding, auto’s, 
verzorgingsproducten (parabenen), plastiek en veel meer.

Om deze problematiek aan te kaarten en onder de aandacht te brengen, organiseerden de 
Onafhankelijke Ziekenfondsen, in samenwerking met Health and Environment Alliance 
(HEAL) een digitaal symposium over “Hormoonverstoorders. De impact op onze 
gezondheid verminderen”. Daar werden de resultaten van de enquête besproken en de 
inzichten van de verschillende experts gedeeld.

De directeur-generaal van de Onafhankelijke Ziekenfondsen onderstreepte vier 
aanbevelingen. Ten eerste riep hij de overheden op om de mensen te sensibiliseren en 
informeren over de problematiek om zo onze gewoonten en gedrag te kunnen veranderen. 
Niet alleen het grote publiek maar ook alle zorgactoren (huisartsen, kinderartsen, 
apothekers, gynaecologen, Kind en Gezin, ziekenfondsen enzovoort) moeten worden 
gemobiliseerd. Die communicatie moet duidelijk zijn, begrijpelijk (bijvoorbeeld door het 
gebruik van pictogrammen) en transparant. Naast folders zouden ook de sociale media en 
applicaties moeten worden ingezet. Ten tweede zou de overheid een wettelijk kader 
kunnen uitwerken waarbij het voorzorgsprincipe centraal staat en waarbij dat kader zou 
kunnen uitmonden in een nationaal plan. Zo’n plan wordt momenteel door de federale 
overheid voorbereid. Ten derde is er nog verder werk op het vlak van innovatie en 
wetenschappelijk onderzoek. De aanwezigheid van hormoonverstoorders op korte en lange 
termijn verdient meer onderzoek en middelen. De overheid zou hier meer hefbomen 
kunnen gebruiken in bijvoorbeeld haar overheidsbestekken. Ook de biomonitoring en de 
evolutie ervan is belangrijk. Ten laatste moet ook de Europese Unie deze thematiek nog 
meer op de politieke agenda zetten en overgaan tot een verbod van gevaarlijke 
substanties. Zo oppert de directeur-generaal van de Onafhankelijke Ziekenfondsen dat 
hormoonverstoorders zouden worden opgenomen in de Green Deal.



In de beleidsnota van de minister wordt vermeld dat er “extra aandacht komt voor 
hormoonverstorende stoffen binnen het Nationaal Actieplan Leefmilieu-Gezondheid”. 
Tijdens de bespreking van de beleidsnota verklaarde de minister dat sensibilisering een 
wezenlijk onderdeel is van dat plan maar dat een multidisciplinaire aanpak nodig is. In 
2021 zullen de verschillende overheden het plan bespreken om tot concrete afspraken te 
komen. Intussen loopt het Vlaams actieplan Hormoonverstoorders gewoon verder. Dat 
wordt gecoördineerd door het Departement Omgeving.

Ook antwoordde de minister dat er in de maand december 2020 een communicatie zal 
komen over hormoonverstoorders. Die zal inzicht brengen in het gebruikte materiaal en 
sensibiliseren. Daarnaast is er ook een project opgezet vanuit wetenschappelijke 
invalshoek om tot preventiemethodieken te komen en kennis uit de materialen te halen 
die de effectiviteit van preventie in kaart brengt. 

1. Kan de minister meer toelichting geven bij de communicatie die in december 2020 
gepland staat over hormoonverstoorders? Welke doelgroep wordt beoogd of 
bewustgemaakt? Hoe zal men daar verder mee aan de slag gaan? 

2. Heeft de minister zicht op de beleidsacties uit het Vlaams actieplan 
Hormoonverstoorders die mogelijk in het Nationaal Actieplan Leefmilieu-Gezondheid 
geïntegreerd kunnen worden? Graag wat uitleg daarover   
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1. In Vlaanderen is er eigenlijk best wel wat know-how rond hormoonverstoorders 
beschikbaar die o.a. vertrekt vanuit het onderzoek dat het Steunpunt Milieu & 
Gezondheid al 20 jaar uitvoert. Binnenkort verwachten we nieuwe resultaten van dit 
Steunpunt waarbij er opnieuw gezocht werd naar het voorkomen van een aantal 
hormoonverstoorders bij de Vlaamse jongeren. De koppeling naar omgevingsfactoren 
die hierin meespelen zullen handelingsperspectieven aangeven waarop we kunnen 
inzetten met sensibilisatie. Dit alles op initiatief van het beleidsdomein Omgeving. In 
dat kader werk ik momenteel aan een subsidiedossier waarin het komend half jaar 
deze handelingsperspectieven zullen worden opgelijst, gebruik makend van know-
how uit de wetenschappelijke literatuur en ervaringen in binnen- en buitenland. Dit 
vormt een solide basis om sensibilisatie op te enten. 

2. Vanuit de Vlaamse beleidsdomeinen Omgeving en Volksgezondheid hebben we 
benadrukt dat we hormoonverstoorders zeer belangrijk vinden als beleidsprioriteit. 
Op Vlaams niveau bestaat dan ook reeds verschillende jaren een strategie 
hormoonverstoring, die acties van het beleidsdomein Omgeving verzamelt. Verder 
werd onlangs (op 29/10/2020) een 1e ontwerp van het Nationaal Actieplan voor 
Hormoonverstoorders (NAPED) besproken op een overleg van het National 
Environmental Health Action Plan (NEHAP). Deze 1e versie vertrok vanuit de 
resoluties van de Senaat en omvatte inzicht bekomen in een actorenbevraging 
Nationaal en in de regio’s. Deze eerste draft wordt nu verder uitgewerkt door de FOD 
VVVL waarin er ook aandacht zal komen met de realiteit van bevoegdheden, beoogde 
prioriteiten en beschikbare budgetten. In deze zin werd de beslissing van de 
Gemeenschappelijke Interministeriële Cel Leefmilieu en Gezondheid (GICLG) om een 
nationaal actieplan hormoonverstoring uit te werken dan ook gesteund, om dit in 
2021 te integreren in de opmaak van het nieuwe derde NEHAP. We hebben vanuit 
Vlaanderen ervoor gepleit om de opvolging van dit actieplan dan toe te vertrouwen 
aan de NEHAP werkgroep hormoonverstoring. Op de bespreking van 29/10/2020 
hebben we deze werkgroep attent gemaakt op de acties uit de Vlaamse strategie 
hormoonverstoring die al enkele jaren lopen. Hier zullen we erop toezien dat er 
afstemming en/of integratie komt.


